

[Texte]

of excellence proposal there would be a certain amount of funding to allow us to build up talent, if you will, or to attract talent? So it would not necessarily be as Dr. Mustard said earlier about the process as building on strength and not trying to create strengths in areas where they do not exist. I suppose you would say yes, it will be building on strengths, but we might have to do a little bit of creating.

Mr. MacNabb: If it is felt that the areas we identify are that important for the Canadian economy, yes. It is a gap in the existing expertise that we have, and surely we must try to fill that gap.

Mr. Chairman, I can table with this committee the recent press release by Precarn which gives the results of our national competition and the seven projects that we are supporting, at least in terms of feasibility studies, with the involvement of the universities. One of the seven does not identify a university involvement.

It is interesting, it is the mirror image in many ways of the Ontario program. It took the two large companies involved so long to sort out their differences and to agree and file a project that they were short in time at the end to interact with academe.

Having said that, what analysis they did of the available talent within Canadian universities to help them with this particular problem, which is one of knowledge representation in design, they do not see the strength in Canadian universities. In the program that we at Precarn will be supporting there will be an element of this funding that will go towards trying to provide faculty positions, etc., to attract talent to this country.

Mr. McCurdy: Mr. MacNabb, it is good seeing you again. I am sorry I was not here at the outset. But they insist on scheduling these committees in conflict with other meetings, and so it is not always possible to be on time.

Mr. MacNabb: I was thinking when I came in, Mr. Chairman, about the long hours I spent here in 1961, I think it was, before the External Affairs committee on the Columbia River Treaty. I got my initiation to parliamentary committees in this room.

Mr. McCurdy: My experience is worse. I got my initiation into NDP caucus meetings in this room.

Mr. Ravis: That is much worse!

Mr. McCurdy: I have a general question. The Prime Minister announced back in January \$1.3 billion of additional money for research, of which ultimately some \$200 million has been allocated to NSERC, an agency with which you have some familiarity. Do you think \$200 million spread over five years, amounting to a 4% increase in the base budget of SSHRC down to about

[Traduction]

centres d'excellence vont-elles prévoir certaines subventions pour nous permettre de disposer de talents ou d'en attirer, si vous voulez? Il ne s'agirait donc pas nécessairement, comme l'a dit précédemment M. Mustard, de construire à partir de certains points forts plutôt que d'essayer d'en créer dans des domaines où ils n'existent pas. Vous répondriez sans doute qu'en effet il s'agira de développer nos points forts, bien que nous puissions devoir en créer aussi dans une certaine mesure.

M. MacNabb: Oui, si l'on estime que les domaines que nous définissons sont importants pour l'économie canadienne. S'il existe des lacunes dans nos connaissances actuelles, il faut certainement les combler.

Monsieur le président, je peux déposer à l'intention du Comité le récent communiqué de presse de Precarn qui donne les résultats de notre concours national ainsi que la liste des sept projets que nous appuyons; nous y présentons certaines études de faisabilité tout en précisant la participation des universités, pour tous ces projets sauf un.

C'est intéressant, car cela reflète dans une très grande mesure le programme de l'Ontario. Les deux grandes sociétés intéressées ont mis si longtemps à aplanir leurs divergences et à s'entendre pour déposer un projet que finalement elles n'ont pas eu le temps de communiquer avec les universités.

Cela dit, après analyse, elles n'ont pas réussi à trouver dans les universités canadiennes les talents susceptibles de les aider en ce qui concerne ce problème précis, celui de la représentation des connaissances. Dans le programme que financera Precarn, une partie des subventions seront utilisées pour essayer de créer des postes d'enseignement universitaire, etc., pour attirer des talents au Canada.

M. McCurdy: Monsieur MacNabb, je suis heureux de vous revoir. Je suis désolé de n'avoir pas été ici au début de la séance. Mais on insiste pour tenir les réunions de ces comités aux mêmes heures que d'autres, de sorte qu'il n'est pas toujours possible d'être à l'heure.

M. MacNabb: En entrant, monsieur le président, j'ai pensé aux longues heures que j'ai passées ici en 1961, lorsque j'avais comparu devant le Comité des affaires extérieures au sujet du Traité sur la rivière Columbia. C'est dans cette salle que j'ai été initié aux travaux des comités parlementaires.

M. McCurdy: Mon expérience est pire que la vôtre: mon initiation s'est faite dans cette salle aussi, mais lors des réunions de caucus du Parti néo-démocrate.

M. Ravis: C'est bien pire!

M. McCurdy: Une question d'ordre général: en janvier, le premier ministre a annoncé que serait consacrée à la recherche une somme supplémentaire de 1,3 milliard de dollars, dont finalement quelque 200 millions ont été attribués au CNRSG, organisme que vous connaissez bien. Pensez-vous que les 200 millions de dollars répartis sur cinq ans, qui représentent une augmentation de 4 p. 100